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 Koncem roku 1948 byla mnou zakončena a popsána první kniha kroniky 

obce Libodřic, založena roku 1921 místní osvětovou komisí. Zápisů v této první 

knize kroniky zúčastnili jsme se tři kronikáři obcí jmenovaní a to : Josef 

Mordych, rolník z osady Kocandy od r.1921 do r.1933, kdy se zde vyprodal a 

počátkem r. 1934 se vystěhoval do obce Zálezlic u Mělníka. Po jeho odchodu 

jmenován byl kronikářem dne 10.června 1934 pan Josef Padrlík, rolník z čp.21 

a jeho zápisy v této knize kroniky jsou včetně r. 1939, kdy po zásahu německých 

okupantů byla obci odebrána Okresní politickou správou v Kolíně a dále pak 

uložena v Zemském archivu v Praze. Roku 1940 zakoupila obec druhou knihu 

obecní kroniky v níž p. Josef Padrlík provedl zápis za r.1940 s obšírným popisem 

obce a v níž pokračuji svým zápisem za r.1949. V dalších letech však zůstala 

prázdná mezera v zápisech až do r.1945, kdy po předčasné smrti mého 

předchůdce v říjnu 1945 byl jsem pověřen rozhodnutím M.N.V. ze dne 

18.listopadu 1945 vedením obecní kroniky já, Bohumil Hejduk, nar. 5.září 1897 

v Červeném Hrádku jako syn zemědělského dělníka a nyní domkář v Libodřicích, 

čp.92. 

 V září 1945 byla navrácena Zemským archivem v Praze naší obci původní 

první kniha kroniky, takže v ten čas má obec Libodřice dvě knihy obecních 

zápisů. Jako první mou prací bylo doplnit zápisy za léta 1941 až 1945 na 

historické události tak bohaté. Zápisy tyto provedl jsem v původní první knize, 

tak jak je moje paměť bez poznámek zachytila a nyní po jejím popsání v r. 1948, 

přecházím k zápisům v knize druhé a to počínaje rokem 1949, kde na jejích 

listech jest záznam událostí z r.1940 a pro dobré zpracování popisu obce 

kronikářem J.Padrlíkem ponecháno po úradě s panem Nuličkem, archivářem 

z Kutné Hory. 

 

 Po skončení dvouletého plánu koncem r.1948, který byl korunován 

očividným úspěchem jak v našem průmyslu, tak i v zemědělství, nastupuje dnem 

1.ledna 1949 plán pětiletý, který ve svém zpracování udává přesná čísla vývoje a 

ukazuje perspektivu, která má býti dosažena ve veškeré výrobě, k jeho závěru a 

vyvrcholení koncem roku 1953. Jest to nový rys dění našeho života v novém 

státním uspořádání vnitřních i vnějších věcí a nového myšlení a názorů. 



Za tím účelem provádí se plánování výroby i spotřeby, která má býti ukazatelem 

naší nové cesty vpřed k socialismu. 

 Dnem 1.března odchází předseda M.N.V. Ferdinand Galler ze své funkce, 

které se vzdal pro pokročilé stáří, kterou již konal přes dvacet let, dříve co starosta 

a nyní jako předseda. Na jeho místo nastupuje Jaroslav Kratochvíl, doporučený 

výborem K.S.Č. a zvolený plénem M.N.V. Jako druhý odchází z M.N.V. 

bezpečnostní referent Karel Kobylák, na jehož místo nastupuje Rudolf Kvasil. Po 

zvolení nového předsedy byla zřízena kancelář M.N.V. v bývalé vile velkostatku 

čp.111, čímž bude trvale usazen tento úřad ze soukromí v příštím kulturním 

domě naší obce. 

 Po skončení jarních prací v polích, jsou z iniciativy J.S.Č.Z. a dle plánování 

M.N.V. prováděny opravy cest, na kterých zavázali se občané odpracovati zdarma 

1 000 hodin jako dar k IX. Sjezdu K.S.Č. Mimo těchto 1 000 hodin bylo pak 

pokračováno v úpravě návse a dalších cest hodně poškozených bouří s lijavcem 

dne 21.května. Po provedených opravách zjara bylo pak pokračováno i na zimu 

v prosinci, jak počasí dovolovalo, v dalších úpravách obce, a to hráze u obecního 

rybníka, kde bylo zřízeno nové stavidlo a položením cementových rour zajištěn 

odtok přebytečné vody. Dále pak proházením a vyčištěním strouhy veřejného 

potoka směrem od vsi k bažantnici zajištěn odtok vody v těch místech, kde vždy 

po jaru a větších deštích nejsnáze se rozleje po okolních polích, činíc tak škodu na 

sklizních. 

 Tento podzim bylo též v obecních sadech vysázeno větší množství nových 

stromků a tím vyplněny mezery z let dřívějších. 

 Dne 29.prosince provedl M.N.V. odeslání všech svých vázaných peněžních 

vkladů na šekový účet č. 43.000 ve výši 35.163,80 Kč ve prospěch státu a tím jsou 

likvidovány jak kmenové jmění obce, tak i průběžné vklady ve vázané měně, mezi 

tím i fond v částce 5.000,- Kč na postavení hřbitova. 

 Jako každoročně, tak i letos pořádala M.R.O. průvod na kopec Břežaňák 

k oslavě Mistra Jana Husi, kde p. profesor Svoboda z Kouřimi držel proslov o jeho 

životě, dále i potupné smrti, dávajíc jej příkladem i v době dnešní. Přítomno bylo 

z Libodřic a okolí přes 600 osob. 

 Dne 6.listopadu svolal M.N.V. slavnostní zasedání na počest 32.výročí 

vítězné revoluce a založení prvního socialistického státu SSSR. Proslov držel 

předseda místní organizace KSČ Boh. Slabihoudek. Po tomto zasedání podepisují 

členové M.N.V. a přítomní občané zdravici general. Stalinovi. 



 

 Letošního roku přibylo celkem šest nových světoobčánků a to Lubomíru 

Ryčlovi z čp.5 dcera, Boh. Moravcovi z čp.59 dcera, Janu Kolářovi z čp.11 dcera, 

Ant. Hruškovi z čp.46 syn, Karlu Hrdličkovi z čp.119 dcera a Josefu Svobodovi 

z čp.69 dcera. 

Úmrtí zaznamenávám dvě a to Antonie Kopecké, která zemřela dne 3.7. v kolínské 

nemocnici a dne 7.11. zemřela pí Aloisie Šmejkalová z čp.8, obě tyto výměnkářky 

na odpočinku. Čest jejich památce! 

  

Po únorových událostech roku minulého zůstala v naší obci jen jediná politická 

strana, která veřejně projevuje svoji činnost, a to místní organizace KSČ. Přesto, 

že je to jediná politická organizace i zde musím zaznamenat pokles členstva proti 

roku minulému a tak v zásadě lze charakterizovat po stránce politické naši obec 

jako bezpartijní ve své nadpoloviční většině. Z politických útvarů jest zde ještě 

organizace SŠM, která čas od času dává o sobě věděti sehráním divadelního 

představení, ale v letním čase věnuje se její členstvo výhradně fotbalu ve 

sportovním klubu Sokola Polní Voděrady, jehož odbor fotbalový jest právě 

v Libodřicích. Z ostatních bývalých politických stran nehlásí se u nás k životu 

žádná. Z činnosti kulturní zaznamenávám sehrání pěti divadelních představení 

žactva školy národní a jednu Mikulášskou besídku školy mateřské, která se velmi 

líbila a těšila se přízni občanstva. Dále byla to biografická představení a to 

Armádního putovního kina a Putovního kina ministerstva zemědělství, které tak 

dvakrát za rok přijedou pobavit naše občany. Také vesnické divadlo zajelo pro nás 

sehráti jedno představení. 

Ze slavností jest dlužno jmenovati oslavu 1.května spojenou se zájezdem do 

města Kouřimi a zakončenou doma taneční veselicí. Pro nepříznivé počasí byl 

průvod proti dřívějším o mnoho slabší, kdy časté přepršky odradily část 

připravených občanů od delší cesty do Kouřimi. A zanedlouho máme zde tradiční 

pouť Husovu, která však tentokrát byla přesunuta na pondělí 4.července, zatím 

co z důvodů pracovních 6.červenec prohlášen za pracovní den. Jako slavnostní 

pouťovou atrakci uspořádal fotbalový odbor Sokola dvouzápas velmi navštívený 

obecenstvem místním i okolním v počtu kolem jednoho tisíce osob, čímž se 

nemůže pochlubiti žádný jiný podnik. Při zápase a v přestávkách koncertovala zde 

hudba p.Vlasáka z Kolína v upravené zahradě na „Plácku“ vedle hřiště. 

 



 Po provedení revize pozemkové reformy byly v obci vyrovnány sociální 

poměry na úroveň soběstačnosti a také majetkové poměry, dle toho co bude činit 

úplata za přidělenou půdu, o čemž dosud rozhodnuto není, byly by hodně 

vyrovnány. Největší počet hospodářství co do velikosti jest 5 ha. Větší 

hospodářství nad 20 ha jsou pouze dvě. V pátek 21.ledna bylo provedeno Místní 

rolnickou komisí rozdělení nábytku z konfiskátu po Němci A.Juppe, bývalém to 

pachtýři velkostatku. Rozdělení toto nebylo dobře provedeno a zdálo se býti více 

věcí náhody než opravdovou pomocí sociálně slabým, k čemuž mělo býti v prvé 

řadě přihlíženo. Úplata za tento rozdělený konfiskát byla provedena v prosinci ke 

konci roku Fondu národní obnovy. 

 Letošní zima jest velmi mírná, sněhu velmi malý poprašek, z čehož lze 

usuzovat na rok spíše suchý. Jest to již celá řada let za sebou jdoucích, kdy hned 

v počátcích jara převládá sušší počasí, buď se skrovnými, aneb žádnými srážkami, 

které je sice ideální pro brzké a rychlé provedení polních prací, ale dává kolísavé 

výnosy. V prvém týdnu měsíce března rozpoutala se vichřice, která chvílemi 

podobajíc se uragánu, nadělala mnoho škod na střechách budov. Po 15.březnu 

bylo započato s prací v polích setím jarních obilovin, pšenice, ječmene atd. Dne 

10.dubna osívala se pole cukrovkou, což v našem kraji jest poslední dokončení 

jarního osevu. Dnem 14.dubna byly tyto práce přerušeny napadnutím slabé 

vrstvy sněhu a toto přeháňkové počasí potrvává celý týden. Kolem 25.dubna jsou 

tyto práce dokončeny a připravuje se další ošetření okopanin. V sobotu 21.května 

přihnala se nad naši obec kolem 18 hodiny silná bouře s lijavcem, který za malou 

chvíli vytvořil z potoka řeku a z polí, níže položených, rybníky. Na svahovitých 

polích byly silně poškozeny řepy, z velké části již vyjednocené, potrháním a 

zaplavením. Mnoho práce přibylo dáním do pořádku této spouště, ale sotva bylo 

dokončeno přišla 2.června pohroma nová, při které opakovala se záplava a navíc 

byl zasažen pruh pozemků na Kamhajcích ke Chvátlinům a Krychnovu krupobitím, 

kde jest úroda značně poškozena. Nejsilnější krupobití postihlo obce Krychnov a 

Svojšice, kde jsou celé pásy zničeny úplně. 

 Žně byly započaty letošního roku ve čtvrtek dne 20.července a jako první 

začínal je v pětiletce p.Alois Kolář z čp.23 kosením žita na poli u Chocenic. Za ním 

v pátek a další dny rozproudily se již žňové práce v plné síle a mimo žit sekaly se 

i ječmeny. Počátkem srpna dochází ke sklizni pšenic, kterých je dle plánu naseto 

na jedné třetině orné půdy a které jsou hodně napadeny snětí. 

 

 



Zatím co žita a většinou polehlé ječmeny jsou koseny ručně, u pšenic použito jest 

strojů, buď traktorů se samovazy, nebo alespoň sekaček s hrabicemi. Celkovou 

úrodu, následkem krupobití a sněti u pšenic, je možno kvalifikovati jako méně 

dobrou, čímž zajisté utrpí dodávky, které naší obci byly předepsány v tomto 

hektarovém výnosu: chleboviny 27.80 q, ječmen 30 q, olejniny 12 q a řepa 320 q 

po jednom hektaru. A tak i přes nejlepší vůli zemědělců, kteří všichni podepsali 

dodávkové smlouvy na r. 1949 v Libodřicích, těžko budou dostávat svým 

závazkům a je plnit v plném předepsaném množství.  

Dne 11.října počíná příjem cukrovky na zdejší filiální váze cukrovaru Kouřim. 

Dobývání cukrovky je velmi obtížné pro vyschlost a tvrdost ornice. Při vyorávání 

obyčejným podrývákem používá se dvou párů, přičemž vylamují se ohromné 

hroudy ztvrdlé na kámen. Na orbu a přípravu k setí ozimů po řepě nedá se ani 

pomysliti, dokud alespoň trochu nenamokne. Řepa, ač vzrůstem není špatná, 

málo váží pro malý obsah vody. A tak posledním týdnem října, kdy je již sklizeň 

dokončena, bylo dodáno z naší obce na sklad na předepsaných 36 800 q celkem 

26 650 q cukrovky. 

Po skončení sklizně vrhají se opět zemědělci na ztvrdlá pole, nutíc se splnit plán 

osevu. A zde je možno viděti, že je používáno všeho možného, od primitivní 

motyky, kultivátorů, bran, až po moderní traktor se zatíženými talířovými 

branami. Těžká a únavná jest to práce, třikrát až čtyřikrát přejíždí traktor po 

zatvrdlém povrchu, než rozřeže potřebnou vrstvu k uložení semene, ale i přes 

tyto obtíže denně přibývá zasetých parcel. Teprve dnem 11.listopadu mění se 

počasí, kdy po předchozích mrazících přichází spásný vydatnější déšť, který i 

v dalších dnech zavlažuje ztvrdlou ornici a dává možnost splniti osevní plán na 

rok 1950. 

Během suchého podzimu rozmohla se silně záplava myší a s nimi i černá mračna 

vran, pomáhajíc nám mimo obvyklého trávení jedy je ničiti. 

Ve středu dne 30.listopadu byla v naší obci provedena za účasti předsedy MNV, 

výjezdního tajemníka a úředníka HD kontrola dodávek obilí, olejnin a masa a 

s každým jednotlivým hospodářem sjednáno, co ještě do konce roku bude moci 

dodati. Po tomto šetření dopadla dodávka takto: olejniny splněny na 112%, obilí 

na 88%, maso na 108% a tím uzavírám hospodářskou stať této kroniky. 

 V naší obci jest věnována veškerá pozornost v odboru tělovýchovy jen 

výlučně letního času kopané a zimního hokeji. Ale i tyto odbory pěstují se bez 

předběžných příprav. Lehká atletika jest opomíjena vůbec. 



 Ze spolků udržuje se při životě jedině „Honební společnost“, která však 

mimo činnosti po stránce praktické, tj. evidence a odstřel zvěře, se buď málo, 

nebo ničím jiným neprojevuje v životě veřejném. 

 

 

1950 
 

 Rok 1950, druhý rok pětiletky a přechodu k socializaci venkova, 

nevyznačoval se v naší obci žádnými zvláštnostmi, jež by zasluhovaly záznamu po 

stránce aktivního zapojení. Přes pokusy jednotlivců o vyvolání zájmu v této věci, 

přešlo se opět k dennímu pořádku, bez většího ohlasu v širší veřejnosti, kterou 

možno zdůvodnit krátkostí přídělů z pozemkové reformy a jako druhá a hlavní 

příčina je, zprávy získané z blízkého okolí, kde tyto nové formy hospodaření jsou 

zaváděny a to ve více případech bez řádného promyšlení, čímž často natropí více 

zla, než očekávaného dobra. Naše obec, která jest z 80% zemědělská, ve smyslu 

odpovědnosti a plnění dodávek dosud velmi dobrá, v tomto případě zůstává však 

konzervativní a bylo by na pováženou vnucovati proti vůli většiny tyto nové formy 

bez předběžného a důkladného přesvědčení. Bude snad otázkou krátkého času, 

kdy i toto nové bude našimi zemědělci pochopeno a po kladném zapojení 

k prospěchu celku provedeno. 

 Během měsíce března byla provedena rekonstrukce MNV zřízením 

systému referentů, na kteráž to místa byli dosazeni mladí a schopní soudruzi a 

jeden člen z řad bezpartijních. Očekává se od nich, že po zapracování se ve svých 

rezortech, obrazí se již v příštích měsících jejich zařazení v novém duchu práce 

MNV. Tohoto roku provedl MNV dvakrát „Hovory s občanstvem“ poměrně slabě 

navštívené, a tak i přesto že v diskuzích vystřídalo se hodně námětů, pozitivní 

výsledek z nich je malý. Zde má vedení MNV velkou možnost a volné pole 

k získání občanstva pro další budování. 

 V tomto roce zaznamenávám 9 narození, 10 sňatků, 8 úmrtí. V počtu 

obyvatelstva tím změny jsou nepatrné a jeho počet se stále udržuje mezi 390 až 

400 osob. 

 



 Ve druhé polovině roku 1950 bylo zjištěno řádění traviče slepic a hus v naší 

obci, který v neurčitých intervalech sype na vyhlédnutá místa, kam má drůbež 

přístup, otrávené obilí, po jehož požití během několika hodin tato hromadně 

hyne. Dříve přičítáno bylo toto řádění moru, ale při veterinárním vyšetření bylo 

přesně zjištěno, že jde o otravu jedem. Po tomto zjištění při větší bdělosti byla 

pak nalezena nasypaná otrávená pšenice v okolí míst komu tato drůbež hynula a 

k vyšetření byla MNV zavolána kriminální policie. Výsledkem jejího šetření byla 

větší ostražitost hospodářů, ale pachatel vypátrán nebyl. Celý případ ukazuje na 

sabotáž, neboť u postižených hospodářů zůstává nedodávka vajec, neodvedený 

kontingent jateční drůbeže a tím i další nepříjemné řízení z toho plynoucí. 

 V naší obci se během roku v životě politickém mnoho nezměnilo. Nadále 

jest to jediná místní organizace KSČ, která projevuje život a činnost. Celkem 

počátkem roku měla registrovaných 94 členů, koncem po provedených 

prověrkách 82 členů. Od 17.listopadu provádí se školení ve skupinách a to třech, 

dvou mužů a jedné ženy. Práci Akčního výboru, k jeho velkému významu, je 

možno hodně objektivně souditi jako slabou, která se ponejvíce omezuje na 

nějaké to potvrzení pro vyšší úřady. Z toho docházíme k jednomu ponaučením a 

to, že organizovaní členové KSČ jsou zavaleni prací a schůzemi, zatím co druhá 

část občanstva, neorganizovaná, nezúčastňuje se téměř ničeho, nebo jen v tak 

malém měřítku, že to nemá pražádného vlivu na tuto skupinu bezpartijních a 

dává jim možnost nezájmu a často pokřivené kritiky. 

 Tento čas máme zde jednotřídní školu národní a školku mateřskou. Po 

prázdninách odešel ze školy národní její ředitel Jar.Toufar a na jeho místo 

nastoupila ředitelka Anna Kroulíková, která do této doby vyučovala v sousední 

obci Chocenicích. V mateřské školce vychovává nadále naše nejmenší 

k spokojenosti všech maminek učitelka Libuše Beranová. V obecní knihovně, 

která má nyní slušné vybavení, jest pohyb čtenářů v celku dobrý. Tomu pomohlo 

zavedení donášení knih k výměně do domu po vzoru Tuchlovických. Bohužel, že 

již v letošním podzimu bylo od toho upuštěno a knihovna zůstane opomíjena a 

to jen proto, že i v ohlášeném čase k půjčování knih není toho, kdo by je vyměnil. 

 Rok 1950 možno označiti jako suchý a velmi teplý. Po téměř bezsněžné 

zimě přišlo teplé jaro s malým procentem srážek. Léto bylo horké a podzim též 

krásný a suchý až do 26.října kdy přišly větší deště, plískanice se sněhem a 

konečně i citelné mrazíky. Přes suché počasí úroda celkem byla dobrá, jen na 

polích po kopcích trpěla malou vláhou, zvláště pícniny. 

 



 Počátek roku byl ve znamení rozpisu a vyhotovení kontrahentních smluv 

výroby rostlinné i živočišné na jednotlivé zemědělce. Koncem měsíce února 

dokončila zemědělská komise tyto předpisy, které byly podepsány 95% 

zemědělců. Úhrnná dodávka obci určená ONV je 3 200 q obilí a 42 000 q řepy. 

Tento předpis byl koncem roku splněn u obilí na 102% a 96% u řepy. Ve výrobě 

živočišné vyvstaly průběhem roku nesrovnalosti a to hlavně z důvodů, že Svaz pro 

hospodaření zemědělskými výrobky odmítal odebírati hovězí skot na úhradu 

povinností od jednotlivých hospodářů, z čehož v naší obci byl plánovaný zástav, 

počítaný koncem roku 1951, překročen o 58 kusů, zatím co ve skutečnosti zůstal 

plán dodávek nesplněn. U vepřového bravu jest to stále obrna, která časově silně 

řádí v našich chovech a snižuje výrobnost u jednotlivých hospodářů, kteří pak 

přes dobrou vůli nejsou s to dostáti závazkům dodávky. Kapitolou samou pro sebe 

jest dodávka mléka. Zatím co pro obec jako celek předpis 258 000 litrů byl splněn 

již v listopadu, u jednotlivců, přes sousedskou výpomoc, kdy ten, kdo měl 

splněno, dával mléko za toho, u kterého bylo viditelno, že nesplní, zůstaly 

nedodávky jdoucí i do tisíců litrů. V tento čas, kdy tyto záznamy provádím, nejsou 

ještě přesná čísla známa, protože v mlékárně, která byla přidružena 

k Hospodářskému družstvu, to v posledním čase po stránce administrativní velmi 

vázne. 

 Po zabrání těžších hospodářských strojů, jako traktorů, mlátících souprav a 

samovazů Státní strojní stanicí v Molitorově od soukromníků, byla našimi 

zemědělci zastoupenými MNV uzavřena smlouva s touto stanicí o sečení, orbě a 

výmlatu. Na základě této smlouvy byla SSS povinna tyto práce provésti dle 

vypracovaného plánu před přichodem zimy. K témuž účelu přidělila zmíněná 

stanice do naši obce přede žněmi trvale tři traktory, s kterými skutečně sečení 

obilí bylo zvládnuto, ale již při výmlatu ukázaly se nedostatky. A tak výmlat, 

původně plánovaný do 19.září, protáhnul se až do konce září, přestože ONV 

v Kolíně zemědělská komise nechala přitáhnouti ke čtyřem mlátícím soupravám 

pro obec plánovaným ještě dvě ze sousedních obcí. Byli jsme svědky, že z těchto 

šesti souprav byla schopna mlácení některý den jen jedna, což málo přispělo 

k přesvědčování zemědělců o správnosti plánovaného kolektivního výmlatu. Po 

nezdařeném zakončení žní stáhla SSS přidělené traktory do ústředí a od této doby 

byl traktor bílou vránou, když přijel do našeho katastru pracovati i přes veškeré 

urgence a poukazování na sjednanou smlouvu. Celkem shrnuto – SSS zklamala 

úplně a byly-li podzimní práce a odvoz řepy dokončeny včas, bylo to jen proto, že 

nikdo na její pomoc nespoléhal a za plného využití kravských potahů veškeré 

práce splnil. 



 Jak již v úvodu bylo naznačeno, v naší obci rodí se otázka socializace těžce. 

Ale i přesto bylo zjištěno během prověrky KSČ, že hned z jara tohoto roku byl 

učiněn pokus založiti přípravný výbor JZD a ne jeden, ale hned dva. Když však ORD 

v Kolíně odmítla potvrzení a doporučila sloučení, rozplynul se tento pokus v nic a 

to jen z toho důvodu, že to byly akce jednotlivců bez hlubšího proniknutí k věci 

samé. Koncem roku mohu však zaznamenati, že osm členů KSČ dalo si závazek 

vstoupiti do JZD, což je jeden z aktivních přínosů v této věci v r.1950. 

 Letošního roku byla dodávka obilí splněna již do konce měsíce října a platilo 

se za 1 q žita 320,- Kčs, za 1 q pšenice průměrně 391,- Kčs, za 1 q ječmene 373,- 

Kč a za 1 q řepy 60,- Kčs. 

 Zdejší odbočka „Sokol Polní Voděrady“, jež hlavně pěstuje fotbal a hokej, 

provádí akci k samostatnému založení místní jednoty, což by zajisté jen věci 

tělovýchovy prospělo založením dalších odborů, a tak doufejme, že již v příštím 

roce budeme moci zaznamenati vlastní sokolskou jednotu v Libodřicích. 

 Činnost spolků v naší obci jest velmi chudá a protože nemám bližších zpráv, 

nemohu ani činiti záznamu. 

 

1951 
 

 Říkávalo se, že chudý jen na haléře musí počítat a mě jako kronikáři obce 

Libodřic nezbývá než s těmito haléři života jen počítat, přes všechen ten vzruch 

kolem, v tom ohromném dění povšechném, ale u nás v obci chudém. 

V tomto třetím roce pětiletky, rozmachu budovatelské práce, těžko je mezi námi 

nalézti záblesk nadšení a vzruchu, spíše díváš-li se na tento život třeba s malým 

odstupem, zdá se ti, že vše podobá se práci tažného koně, který bez veselého 

zařehtání zmáhá různé ty kopce a kopečky s nákladem na něho naloženým, činíc 

dojem únavy, ale bez odpočinku jdoucí kupředu, bez těšení k blížícímu se cíli. A 

cíl? Ne jeden! Snad desítky, či sta. Zkrátka mnoho, u každého jiný, osobní, přeludy 

z minulosti na budoucnost atd. Socialismus – řekneš je jeden – ale cest k němu je 

mnoho a všechny nejsou schůdné a pohodlné, doufejme však, že i my si jednou 

najdeme tu svoji, po níž k tomuto cíli dojdeme. 



 Po zaběhnutí se v nové referentské úpravě MNV pracuje nyní 

soustředěněji, ale ku škodě celku uzavřeně. A tak zatím co rada referentů schází 

se často několikrát v týdnu, plénum zasedalo v tomto roce čtyřikrát. Od 1.března 

převzal MNV hospodaření na usedlosti čp.38 pana K.Ladýře. Odpovědným 

hospodářem jmenován byl p. Antonín Vácha.  

Soupisy a rozpisy související s dodávkami byly provedeny v povolených termínech 

a podepsány 95% zemědělců. A tím, mimo drobné práce s úřadováním, záznamy 

o práci MNV končí. 

 Během roku 1951 byla provedena několikrát změna autobusové dopravy 

probíhající naší obcí, která v důsledku soustředění všech významnějších úřadů a 

závodů z Kouřimska do Kolína jest stále nedostačující. Po zavedení druhých směn 

v průmyslu byla sice doprava značně rozšířena o další jízdy mezi Kolínem a 

Kouřimem, přesto však autobusy jsou stále přeplněny a jízda v nich jest více 

utrpením, než pohodlím. Směrem ke Kolínu projíždí naší obcí pětkrát denně a to 

ráno v 5 hodin, 7 hodin a 8.15 hodin dopoledne, odpoledne pak ve 13.10 a v 17 

hodin. Směrem opačným pak ke Kouřimi ráno v 6.45 hodin, v 11 hodin dopoledne 

a ve 14 hodin a 16.45 hodin odpoledne. I přes toto rozšířené spojení zůstávají 

vozy zvláště směrem ke Kolínu s pravém smyslu napěchovány. A jdeš-li po příčině 

tohoto cestování zjistíš za prvé, že převážná většina dělnictva bydlí ve značné 

vzdálenosti od svého pracoviště. Za druhé – venkovské obchody jsou tak slabě 

zásobovány spotřebním zbožím, že valná část venkovského obyvatelstva dojíždí 

za nákupy do měst a za třetí jsou to jízdy na úřady, kde každý sám musí se v té 

které záležitosti dostaviti k jejímu vyřízení osobně. 

 Běžný již po několik roků zůstává v naší obci úbytek obyvatelstva. Přesto, 

že rozdíly nejsou nějak veliké, jev jest to trvalý, že každého roku počet obyvatel o 

několik osob poklesne. Nynější stav se pohybuje mezi 360 až 365 obyvatel, zatím 

co například v r.1946-7 dostupoval tento počet kolem 400 obyvatel. Příčinou toho 

jsou zhoršující se podmínky v zemědělství, dorost z něho odchází z velké části do 

měst a při nejbližší příležitosti se vystěhovává. 

V tomto roce zaznamenávám narození 6, úmrtí 6 a sňatky 2. 

Dne 8.března byla zatčena Marie Ladýřová pro hromadné trávení drůbeže, k činu 

se přiznala a byla odsouzena ke ztrátě svobody na 3 léta. Svůj čin omlouvala tím, 

že celá obec jim ubližovala a ona se za to mstila. 

 

 



 Napíši-li úplný nezájem o politické zaměření, nebude to pravda a přece 

téměř všechny členské schůze ať KSČ, JSČZ, Sokola nebo družstevní od VKD jsou 

tak slabě navštěvovány, že se často ani nekonají. Nic nepomáhá, ani osobní zvaní, 

přesto však po konané schůzi druhý den je slyšet plno dotazů, o čem bylo jednáno 

atd. – totiž živý zájem. A zde velmi často naskýtá se otázka „proč ?“, z nich vzniklá 

diskuse přináší jen další rozčarování, nikoliv však nápravu. Kořen toho všeho je 

hlouběji – totiž v politickém přesvědčení a toto opět z vyššího vzdělání. Nejlépe 

tento obraz dokreslují návštěvy „Stranického školení“. Zde nutno hledati základní 

příčinu toho všeho, totiž politickou nevyspělost. 

 Poměry sociální zůstávají nezměněny, neboť přesuny majetku jsou 

omezeny na minimum, jen pro případy nejnaléhavější, jako je nemoc, úmrtí apod. 

Tento rok byla splacena druhá splátka ministerstvu zemědělství za přidělené 

pozemky z revize pozemkové reformy, a to v celkovém obnosu 468.000,- Kč. 

Konečné ceny za tyto nemovitosti dosud známy nejsou. 

 Rok 1951 možno označiti z hlediska zemědělského jako již řadu let 

předešlých za rok sušší s nedostatečnými vodními srážkami. Přísušky více trpěly 

okopaniny proti obilninám a jetelům, což znamená suché léto a podzim.Předem 

však náčrt plánu hospodaření na tento rok: 

Předpis v hektarech  výroba v q   dodávkový úkol v q 

Pšenice  100   2 900    2001 

Žito  34   884    487 

Ječmen 96   2 688    1344  

Oves  10   285    - 

Hrách  1   20    20 

Řepka  13   234    219 

Mák  3   30    25 

Brambory 25   4 225    289 

Cukrovka 132   42 240   42 240 

Řepa krmná   6   3 540    -  

Seno, sláma    23 + 65   88 

Celková krmná základna 90 ha 



Dodávka masa: 

Hovězí jatečný   37 249 kg  plemenný  2 811 kg 

Vepřový jatečný  22 050 kg  -„-   180 kg 

Selata       -„-   2 970 kg 

Drůbež   765 kg     --- 

Dodávka vlny        60 kg 

Mléko: 

Výroba celkem  483 760 litrů dodávka  322 700 lt 

Vejce: 

Výroba celkem  278 040 ks  dodávka  124 894 ks  

Plán zastavených kusů: 

Hovězí – krávy  272 ks 

      Ostatní   188 ks 

Vepřové – prasnice  45 ks 

                   Ostatní  369 ks 

Slepice   1 790 ks 

Proplácené ceny za 1 q: 

Pšenice 396,- Kčs, žito 320,- Kčs, ječmen 371,- Kčs, řepka 820,- Kčs, mák 1700,- 

Kčs, brambory žlutomasé 105,- Kčs, cukrovka 60,- Kčs. 

 Tento plán byl v celku dodržen a v některých odvětvích, jako plán zástavu, 

překročen o 58 kusů hovězího. Přesto však plán dodávek byl splněn jen na 95%. 

Největší nedodávky byly v řepě cukrovce, kde vlivem suchého počasí zůstala co 

do vzrůstu menší a na váhu ohromně lehká. 

 Jarní práce byly započaty již počátkem března a to vyvážením hnoje 

k okopaninám a jeho zaoráním. Počítáno je s tím, že přeorané plochy ještě 

přemrznou, což se pak ve skutečnosti ukázalo mylným, neb slabší jarní mrazy 

nepostačí již na přemrznutí hlubších vrstev ornice. 

 



 Osev jarního ječmene a ovsa dokončen byl v prvé polovici března a do 

konce tohoto měsíce byla zaseta valná část řepy cukrovky. Počátkem dubna 

přikvačilo ještě pár větších mrazíků, po kterých byly zasázeny brambory a jarní 

práce dokončeny. Květen byl velmi příznivý vývinu vegetace, počátkem června 

dostavila se dešťová kalamita, která velmi zle ztěžovala druhou okopávku řepy a 

podporovala vývin plevele v ní. 

 Žně dostavily se v normálním čase pro náš kraj, tj. v poslední třetině 

července. Obilí jest slušně vzrostlé, místy částečně polehnuté, dozrává téměř vše 

najednou a proto ten trvalý chumel kol traktoru a samovazu, který pro naši obec 

byl přidělen jeden, což na plánovanou výměru jest opravdu málo. Ručním 

sekáním se to nedohoní a tu se dostavují velké ztráty na zrně výdrolem 

z přezrálosti, o čemž svědčí podrůstky na polích po sklizených obilninách, které 

často přesahují celý osev. Mimo to zdržuje se i výmlat, což se obzvláště velmi 

jasně ukázalo letos v naší obci. A tak i přes velmi časté zásahy členů z ONV 

v Kolíně dopravením dalších mlátících souprav nebyl dodržen termín výmlatu a 

ani v prodlouženém čase nebyl dohoněn. 

 Po rozšíření osevu řepky olejky počínají vlastně podzimní práce jejím 

osevem po skončení žní. Pro příští rok osívá se 7 ha a na rozdíl proti létům 

dřívějším osev její je vyhražen jen větším zemědělcům, práce přípravné k jejímu 

zasetí zdržuje však trvající sucho, které je přerušeno počátkem září vydatnějšími 

deštíky, které přispěly i k lepšímu vývinu cukrovky a jetelů strništních. Do 

zavlažené země jest osev řepky skončen do 15.září a již o týden později vybírají 

se brambory, jejichž úroda je slušná, zvláště u poloraných druhů Krasava. Příjem 

řepy cukrovky je stanoven na 8.října. Dobré, suché počasí přispívá k rychlému 

dobývání, takže 25.října, mimo tří větších hospodářství, jest řepa udělána a 

svezena do místního skladu. Poslední dny v říjnu a počátkem listopadu dostavily 

se opět silnější deště, které sice prodloužily dodělávku řepy, ale usnadnily 

přípravu k setí ozimých pšenic a hluboké orbě, kterou tyto práce o podzimu končí. 

Tento rok byl celkem hospodářství příznivý, krmení je na zimu připraveno 

dostatek, což umožní zvýšit stavy dobytka a tím pozvednout úroveň všeho 

hospodaření. 

 Dle rozhodnutí vlády byly v tomto roce zvýšeny ceny některých životních 

potřeb jak na trhu vázaném, tak i volném. Na příklad za 1 kg chleba byla zvýšena 

cena z 5.- Kč na 8.- Kč na lístky a 16.- Kč byla stanovena na volném trhu. Téměř u 

všech životních potřeb byl index cen zvýšen s odůvodněním, že se s nimi nešetří, 

ba prý plýtvá. 



Prodává se na volném trhu 1 kg másla za 450.- Kčs, umělé tuky od 300.- až do 

400.- Kčs za 1 kg, maso vepřové od 250.- do 300.- Kčs, sádlo 450.- Kčs, maso hovězí 

za 180.- až 200.- Kčs, zavařeniny od 35.- až do 110.- Kčs, mouka za 26.- až 40.- Kčs. 

 Dle výnosu KNV byly zabrány všechny aleje podél silnic hospodářskou sekcí 

ONV a dány do obhospodařování organizaci sadařů a dohledu bývalých cestářů. 

Během zimních měsíců byl na těchto stromořadích proveden řez, který 

v některých částech byl tak důkladně proveden, že zůstaly trčet k nebi jen pahýly, 

jak po dělostřelecké palbě, v jiných však proveden opravdu odborně, stromoví 

pročištěno a ošetřeno. Řešení toto nezdá se mi šťastné, neboť není možné, aby 

jedna osoba, která dostane přiděleno několik kilometrů alejí mohla tyto ohlídat 

a včas očesat a proto byli jsme svědky toho, že ve struhách válelo se plno 

opadaného ovoce, které než k němu přijel tento pověřenec shnilo, což se stávalo 

u švestek skoro všeobecně. Nevím jak se tento způsob obhospodařování stromoví 

osvědčil jinde a kolik ovoce bylo získáno nebo ztraceno celostátně, v našem 

okruhu se neosvědčil a je nutno na to upozornit, což jsem sám již učinil. 

 Jak se předpokládalo již roku loňského, osamostatnil se odbor Sokola Polní 

Voděrady v naší obci na samostatnou jednotu Sokol Libodřice a jeho organizace 

jest dosti početná. Členstva má dostatek, hlavní však bude podchytit mládež a 

udávat směr její výchovy. Doufejme, že se i tento těžký úkol naši mladé jednotě 

zdaří. 

 Během roku vyskytly se též u nás dva případy infekční žloutenky, dříve to 

nemoci velmi málo známé. Průběh její jest velmi sveřepý, vyžadující velmi přísné 

diety a nemocničního léčení, které v těžších případech trvá dosti dlouho. Nyní již 

po delší čas žádné další případy se nevyskytly, tím snad bude v naší obci tato 

choroba potlačena. 

 

 

 

  

 

 

 

 


